



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

05 تشرين الثاني (نوفمبر) 2024 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

الميزانية السعودية تسجل 309 مليارات ريال إيرادات في الربع الثالث

Saudi Budget Records 309 Billion Riyals in Revenues in the Third Quarter

The Saudi Ministry of Finance revealed budget figures for the third quarter of 2024, which recorded total expenditures of 339 billion riyals, and revenues of 309 billion riyals.

Saudi budget figures revealed a deficit of 30 billion riyals in the third quarter of 2024.

According to the Saudi "Finance", non-oil revenues amounted to 118 billion riyals in the third quarter of 2024, while Saudi oil revenues amounted to 191 billion riyals.

Saudi budget figures revealed that the deficit in the first nine months of 2024 reached about 58 billion riyals, with revenues reaching 956 billion riyals, while expenditures amounted to one trillion riyals. The Saudi public debt at the end of September 2024 was about 1.158 trillion riyals.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](https://www.al-arabiya.net)



كشفت وزارة المالية السعودية عن أرقام ميزانية الربع الثالث من عام 2024، والتي سجلت نفقات إجمالية بلغت 339 مليار ريال، وإيرادات 309 مليارات ريال. وكشفت أرقام الميزانية السعودية عن تسجيل عجز بقيمة 30 مليار ريال في الربع الثالث 2024.

وبحسب "المالية" السعودية فإن الإيرادات غير النفطية بلغت 118 مليار ريال في الربع الثالث من 2024، فيما بلغت إيرادات النفط السعودية 191 مليار ريال.

وكشفت أرقام الميزانية السعودية عن بلوغ العجز في التسعة أشهر الأولى من 2024 نحو 58 مليار ريال، حيث بلغت الإيرادات 956 مليار ريال، فيما بلغت النفقات تريليون ريال. وسجل الدين العام السعودي بنهاية سبتمبر 2024 نحو 1.158 تريليون ريال.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصريف\)](https://www.al-arabiya.net)

مصر تستهدف جذب 4 مليارات دولار استثمارات في الطاقة المتجددة

Egypt Aims To Attract \$4 Billion in Renewable Energy Investment

The Egyptian government plans to attract \$4 billion in foreign investment in the renewable energy sector next year. The target plan will be entirely private sector based and different from existing projects that have been contracted or are currently under development, which include projects implemented by Saudi Arabia's ACWA Power, UAE's EMEA Power, Norway's Scatec and Orascom's alliance.

The features of the target plan were reviewed with international companies with Japanese, French, Chinese, German, Italian, Spanish and American nationalities, and they have expressed their desire to cooperate, invest and implement projects to produce electricity from solar and wind energy, and meetings are expected with representatives of companies before the end of next December.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](https://www.al-arabiya.net)



تخطط الحكومة المصرية لجذب استثمارات أجنبية بقيمة 4 مليارات دولار في قطاع الطاقة المتجددة العام المقبل. وستعتمد الخطة المستهدفة على القطاع الخاص بشكل كامل، وتختلف عن المشروعات القائمة التي تم التعاقد عليها أو قيد التطوير حالياً والتي تتضمن مشروعات تنفذها أكواباور السعودية، وإيميا باور الإماراتية وسكاتك النرويجية وتحالف أوراسكوم.

وتم استعراض ملامح الخطة المستهدفة مع شركات عالمية بجنسيات يابانية وفرنسية وصينية وألمانيا وإيطالية وإسبانية وأميركية، وقد أبدت رغبتها في التعاون والاستثمار وتنفيذ مشاريع لإنتاج الكهرباء من الطاقة الشمسية وطاقة الرياح، ومن المتوقع عقد اجتماعات مع ممثلي الشركات قبل نهاية ديسمبر المقبل.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصريف\)](https://www.al-arabiya.net)

تراجع طفيف للنفط وسط تقرب للانتخابات الأميركية

Oil Slight Decline amid Anticipation of US Elections

Oil prices fell slightly on Tuesday, amid uncertainty over the U.S. presidential election, after rising more than 2% in the last session after OPEC+ delayed plans to increase output in December and supply concerns eased.

Brent crude futures fell 15 cents, or 0.2%, to \$74.93 a barrel. U.S. West Texas Intermediate crude fell 14 cents, or 0.2%, to \$71.33 a barrel.

Oil prices were supported by an announcement by the Organization of the Petroleum Exporting Countries and its allies, the group known as OPEC+, to delay the output increase by a month from December amid weak demand and rising non-OPEC supplies.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](https://www.al-arabiya.net)



تراجعت أسعار النفط قليلاً اليوم الثلاثاء، وسط غموض بشأن الانتخابات الرئاسية الأميركية وذلك بعد ارتفاعها بأكثر من 2% في الجلسة الماضية عقب تأجيل أوبك+ خطط زيادة الإنتاج في ديسمبر/كانون الأول وانحسار المخاوف بشأن الإمدادات.

وانخفضت العقود الآجلة لخام برنت 15 سنتاً (0.2%) إلى 74.93 دولار للبرميل. في حين هبط خام غرب تكساس الوسيط الأميركي 14 سنتاً أو 0.2% مسجلاً 71.33 دولار للبرميل.

وتلقت أسعار النفط دعماً من إعلان منظمة البلدان المصدرة للبترول (أوبك) وحلفائها، وهي المجموعة المعروفة باسم أوبك+، تأجيل زيادة الإنتاج لمدة شهر من ديسمبر/كانون الأول وسط ضعف في الطلب وارتفاع الإمدادات من خارج أوبك.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصريف\)](https://www.al-arabiya.net)

Algeria's Foreign Exchange Reserves Increased to \$72 Billion

Algerian Finance Minister Aziz Fayed confirmed that foreign exchange reserves without gold have risen by 4%. It rose from \$69 billion by the end of 2023 to \$72 billion by the end of this year.

In a speech during the presentation of the 2025 budget bill to members of the House of Representatives, Fayed revealed that the trade balance surplus will reach \$ 2.8 billion at the close of 2024, which is equivalent to 1.1% of the gross domestic product that amounted to \$ 267 billion, last year, which made Algeria third in Africa after South Africa and Egypt.

He also expected economic growth next year to reach 4.4 percent, compared to 4.1 percent this year, as the non-hydrocarbon sector is expected to contribute to GDP, by 4.7 percent, from 4.3 percent.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



ارتفاع احتياطي الجزائر من النقد الأجنبي إلى 72 مليار دولار

أكد وزير المالية الجزائري لعزیز فايد، ارتفاع احتياطي النقد الأجنبي بدون الذهب 4 في المائة. وصعد من 69 مليار دولار بنهاية 2023 إلى 72 مليار دولار بنهاية العام الحالي.

وكشف فايد، في كلمة له خلال عرض مشروع قانون الموازنة لعام 2025 أمام أعضاء مجلس النواب، عن أن فائض الميزان التجاري سيصل إلى 2.8 مليار دولار عند إغلاق سنة 2024، وهو ما يعادل 1.1 في المائة من الناتج الداخلي الخام الذي بلغ 267 مليار دولار، العام الماضي، وهو ما جعل الجزائر

في المرتبة الثالثة أفريقيا بعد جنوب أفريقيا ومصر.

كما توقع أن يبلغ النمو الاقتصادي، العام المقبل، 4.4 في المائة، مقابل 4.1 العام الحالي، حيث من المنتظر أن يسهم قطاع خارج المحروقات في الناتج المحلي الخام، بـ4.7 في المائة، بعد أن كان عند مستوى 4.3 في المائة.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

Unemployment Rate Rises To 13.6% in Morocco

Morocco's High Commission for Planning revealed that the unemployment rate rose to 13.6% in the third quarter of this year, compared to 13.5% last year, in light of the continued loss of jobs in the agricultural sector due to drought.

The high unemployment rate comes as a result of the increase in the number of active population looking for job opportunities at a rate that exceeds the number of jobs created, with the total number of new workers reaching 271,000, while the number of new jobs did not exceed 213,000.

The number of unemployed people in the country reached 1.63 million by September. The unemployment rate was higher among young people, at 39.5 percent, while among graduates it stood at 19.8 percent, and among women, it rose to 20.8 percent.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



ارتفاع معدل البطالة في المغرب إلى 13.6%

كشفت المندوبية السامية للتخطيط في المغرب عن ارتفاع معدل البطالة إلى 13.6 في المائة في الربع الثالث من العام الجاري، مقارنة بـ13.5 في المائة في العام الماضي، وذلك في ظل استمرار فقدان الوظائف في القطاع الزراعي بسبب الجفاف.

ويأتي ارتفاع معدل البطالة نتيجة ارتفاع عدد السكان النشطين الباحثين عن فرص عمل بمعدل يفوق عدد الوظائف المستحدثة؛ إذ بلغ إجمالي عدد العاملين الجدد 271 ألفاً، في حين لم يتجاوز عدد الوظائف الجديدة 213 ألفاً.

وبينت المندوبية في تقريرها أن عدد العاطلين عن العمل في البلاد بلغ 1.63 مليون شخص بحلول سبتمبر (أيلول). وكان معدل البطالة أعلى بين الشباب؛ إذ وصل إلى 39.5 في المائة، في حين بلغ بين الخريجين 19.8 في المائة، وارتفع بين النساء إلى 20.8 في المائة.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

Turkey: Inflation Eases To 48.58% in October, Less Than Expected

Inflation in Turkey fell less than expected in October, indicating continued inflationary pressures. Data from the Turkish Statistical Institute showed that the consumer price index rose by 48.58 percent year-on-year, beating previous expectations of an average rise of 48.30 percent, with economists' expectations ranging between 47.90 and 48.50 percent.

Annual inflation in September was 49.38 percent, but the October rate is still remarkably high, not enough to revise monetary policy. Abandon the tightening and cut the interest rate from its current level of 50 percent.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



تركيا: التضخم يتراجع إلى 48.58 % في أكتوبر بأقل من المتوقع

تراجع التضخم في تركيا بأقل من المتوقع خلال أكتوبر الماضي، ما يشير إلى استمرار الضغوط التضخمية. وأظهرت بيانات معهد الإحصاء التركي، ارتفاع مؤشر أسعار المستهلكين بنسبة 48.58 في المائة على أساس سنوي، متجاوزاً التوقعات السابقة التي أشارت إلى ارتفاع بمتوسط 48.30 في المائة؛ حيث تراوحت توقعات الاقتصاديين بين 47.90 و48.50 في المائة.

وسجل التضخم السنوي في سبتمبر (أيلول) الماضي 49.38 في المائة؛ لكن معدل أكتوبر لا يزال مرتفعاً بشكل ملحوظ، ولا يكفي لمراجعة السياسة النقدية، والتخلي عن التشديد، وخفض سعر الفائدة عن مستواه الحالي 50 في المائة.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

■ 215 مليار درهم ودائع جديدة في مصارف الإمارات خلال 7 شهور ■ AED 215 Billion New Deposits in UAE Banks in 7 Months

UAE Central Bank statistics showed that total bank deposits in the first seven months of 2024 increased by 8.53%, or AED 215 billion, to AED 2.736 trillion by the end of July 2024, compared to AED 2.521 trillion by the end of December 2023.

Total banking assets, including bank acceptance certificates, increased in the first seven months of 2024 by 6.70% or AED 273 billion to AED 4.348 trillion by the end of July 2024, compared to AED 4.075 trillion by the end of December 2023, according to UAE Central Bank statistics.

Total credit in 7 months increased by 5.58%, or AED 111 billion, to AED 2.102 trillion at the end of July 2024, compared to AED 1.991 trillion at the end of December 2023.

[Source \(Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited\)](#)

أظهرت إحصائيات مصرف الإمارات المركزي، ارتفاع إجمالي الودائع المصرفية في الأشهر السبعة الأولى من 2024، بنسبة 8.53% أو ما يعادل 215 مليار درهم إلى 2.736 تريليون درهم بنهاية يوليو 2024، مقارنة مع 2.521 تريليون درهم بنهاية ديسمبر 2023.

وارتفع إجمالي الأصول المصرفية، شاملاً شهادات القبول المصرفية، في الأشهر السبعة الأولى من 2024، بنسبة 6.70% أو ما يعادل 273 مليار درهم إلى 4.348 تريليون درهم بنهاية يوليو 2024، مقارنة مع 4.075 تريليون درهم بنهاية ديسمبر 2023، بحسب إحصائيات مصرف الإمارات المركزي.

وارتفع إجمالي الائتمان في 7 شهور بنسبة 5.58%، أو ما يعادل 111 مليار درهم إلى 2.102 تريليون درهم بنهاية يوليو 2024، مقارنة مع 1.991 تريليون درهم بنهاية ديسمبر 2023.

[المصدر \(صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف\)](#)

